

**弗洛姆人性理论研究**  
**[Fromm's Theory of Human Nature]**  
**[Die Theorie der Natur des Menschen von Fromm]**  
**2008**

**Author:** 韩松 [HAN Song Hán Sōng]  
**Supervisor:** 贺来 [HE Lai Hè Lái]  
**Discipline:** Marxist Philosophy  
**Institution:** Jilin University, Changchun, Jilin, China  
**Year, Degree:** 2008, Doctoral dissertation

**Abstract / Kurzfassung**

本论文主要研究当代美国著名精神分析学家、哲学家和社会学家弗洛姆的人性理论。全文在入道主义与反入道主义,入道主义的马克思主义与科学主义的马克思主义论争的语境下,以文本与历时性、共时性相结合的研究方法,对弗洛姆散见于不同专著中关于人性的思想进行了挖掘、清理;依照弗洛姆“人是一个整体”的思想,重新为弗洛姆人性理论确定了内涵与外延,并在弗洛姆人性理论思想背景下展开了以弗洛姆人性理论三个组成部分即关于人性的基础理论、性格结构理论与社会理论及其价值取向为核心的系统研究。在此基础上,本论文彰显并肯定了弗洛姆人性理论超越导致现实人现实生活与精神生活虚无的先验形而上学人性观和相对主义人性观的理论高度与理论个性;彰显并肯定弗洛姆人性理论对现代社会独特的批判向度,彰显并肯定了弗洛姆人性理论对以促进人的幸福与发展为宗旨的入道主义精神的价值坚守。

Contents

内容提要

绪论

- 一、研究语境
- 二、研究目的
- 三、研究途径

第一章 弗洛姆人性理论的思想背景

第一节 家族的传统与时代的背景

- 1. 家族的传统：超越孤独与对和平的渴望
- 2. 时代的背景：两次世界大战

第二节 “公开的权威”与“匿名的权威”：两个对立生活世界的影响

- 1. 求学与学术研究经历
- 2. 两种极端对立的价值观

第三节 弗洛姆人性理论的学理渊源

- 1. 犹太教的先知
- 2. 卡尔·马克思

3. 弗洛伊德
4. 巴赫芬
5. 佛教、禅宗思想

## 第二章 人性：“人在社会中生存的规律”——弗洛姆关于人性的基础理论

### 第一节 超越两极对立的人性观

1. 绝对主义的先验形而上学人性观
2. 相对主义的人性观
3. 弗洛姆对两种极端人性观的超越

### 第二节 人性就是人的存在的矛盾性

1. 人的原初的生存处境
2. 无法解决的生存矛盾
3. 可以消除的历史矛盾

### 第三节 人性的矛盾性与人性需要

1. 关联的需要——相关性与自恋性
2. 超越的需要——创造力与破坏力
3. 寻根的需要——友爱与乱伦
4. 身份感的需要——个体和群体的一致性
5. 方向感和献身的需要——理性与非理性

### 第四节 人性的矛盾性与人的价值

1. 创造力
2. 理性
3. 爱

## 第三章 人性的现实形态与生产性性格的憧憬——弗洛姆人的性格结构理论

### 第一节 性格结构：人的本能的替代与满足需要的形式

1. 性格是一个动力学概念：需求动力的内在化
2. 性格的基础：人与世界的关系
3. 性格的功能：行动、思想与适应社会的基础

### 第二节 性格类型与社会性格

1. 理论上的“理想类型”
2. 现实中的混合性性格倾向

### 第三节 生产性性格倾向：理想人格

1. 生产性性格倾向的人：生产性
2. 生产性性格倾向的人：爱与理性
3. 社会性格：“黏合剂”与“炸药”双重作用

## 第四章 健全的社会与健全的人性

### 第一节 病态社会人的丧失——弗洛姆对现代社会的批判

1. 19世纪资本主义的问题：竞争、剥削和分配不公
2. 20世纪的变化：物质繁荣、政治自由、精神病态
3. 现代社会的特征：数量化与抽象化
4. 现代社会的中轴原则：组织原则与效率原则
5. 病态社会中人的异化：战争状态与机器人状态

## 第二节 病态社会的“诊断”与治疗：三种不同的治疗方案

1. 极权主义的方案：偶像崇拜
2. 超级资本主义的方案：刺激性管理与分享利润
3. 社会主义的方案：对极权主义与超级资本主义方案的超越

## 第三节 人道主义的社会主义：健全的社会

1. 健全社会的标准
2. 健全社会的特征

## 第四节 通向健全社会的道路：实现社会整体变革

1. 经济变革：生产民主与分享工作
2. 政治变革：建立参与的民主制度
3. 文化变革：自由的完整的人

## 第五章 弗洛姆人性理论与马克思关于人性的思想

### 第一节 弗洛姆人性理论丰富与扩展了马克思人的类本质思想

1. 马克思人的类本质与劳动的关系思想
2. 弗洛姆人性理论中人的创造潜能思想

### 第二节 弗洛姆人性理论丰富与扩展了马克思的异化理论与人的解放思想

1. 马克思的异化理论与人的解放思想
2. 弗洛姆人性理论中的社会批判与新社会构想

结语

### 参考文献

攻读博士学位期间发表的与博士论文相关的学术论文

论文摘要

English abstract

[English version \(www.cnki.net, 8/2022\)](http://www.cnki.net)

In this thesis, I focus my research on an outstanding American psychoanalyst, philosopher and sociologist, Erich Fromm's theory of human nature<sup>1</sup>. The concept of man is the motif of Fromm's thought. His concern is mainly on exploring laws governing both individual life and society, which in other words are laws that control human beings existing in society. Consequentially, Fromm reaches his understanding on the valuable tropism of human beings, which is the theoretical basis for Fromm to examine and analyze social reality and to express his ideal for human character and society. In Fromm's idea, human nature is a concept concerning directly on the subsistent circumstance of human beings and on human character as well. In this sense, human nature presents to us its real look only when we research it in the

---

<sup>1</sup> Erich Fromm: Man for Himself. An Inquiry into the Psychology of Ethics, New York (Rinehart and Co.) 1947, Chapter 3; id.: The Sane Society, New York (Rinehart and Winston, Inc.) 1955, Chapter 3a, 3b; id.: Marx's Concept of Man. With a Translation of Marx's Economic and Philosophical Manuscripts by T. B. Bottomore, New York (F. Ungar Publisher Co.) 1961, Chapter 4; id.: Beyond the Chains of Illusion. My Encounter with Marx and Freud (Credo Perspectives, planned and edited by Ruth Nanda Anshen), New York (Simon and Schuster) 1962, Chapters 3, 4; id.: The Revolution of Hope. Toward a Humanized Technology (World Perspectives, Vol. 38, planned and edited by Ruth Nanda Anshen), New York (Harper and Row) 1968, Chapter 4; id.: The Anatomy of Human Destructiveness, New York (Holt, Rinehart and Winston) 1973, Chapter 10; id. and Ramón Xirau (Eds.): The Nature of Man. The Nature of Man, Readings selected, edited and furnished with an introduction by Erich Fromm and Ramón Xirau (Problems of Philosophy Series Paul Edwards, General Editor), New York (Macmillan Paperback) 1968, pp. 343. (Introduction, pp. 3 – 24).

interrelation of man's subsistent circumstance and the real society. This is also the key point in understanding Fromm's theory of human nature. For this reason, I make a research in the thesis on the core of Fromm's theory of human nature and differentiate the specific concept of human nature from the general one. In my viewpoint, the specific concept of human nature means the theory of human nature in the macrocosmic perspective, which is called in the thesis the fundamental theory of human nature, while the general concept of human nature entails three elements, which are the specific concept of human nature, the structure of human character as the real state of human nature and social theory. Moreover, the latter two elements have vital effect on human nature. After reworking on Fromm's theory of human nature, I get a better background to understand and expatiate on the essence of Fromm's theory of human nature, which is actually that human beings can work out their own salvation and unite together into one body. Therefore mentioned is the theoretical logic of my thesis, which is mainly about research on the three parts of Fromm's theory of human nature. Furthermore, my aim in the thesis is to show firstly the humanist spirit that Fromm expresses with his concern on the existence and potentiality of human beings; secondly, the transcendence that Fromm achieves in his theory comparing to the metaphysics which causes the vainness of human life and to the theoretical Degree, etc that the relativist theory of human nature reaches; and thirdly the special theoretical quest and viewpoint that Fromm proposes on contemporary social critique and values. There are five chapters in the thesis.

In the first chapter, I make a research on the background of Fromm's theory of human nature. In order to get something valuable and meaningful, I pay much attention to the relation of Fromm's theory and its background. Firstly, I analyze Fromm's family and the times he lives in, which aims on the one hand to explicate that a person could be influenced in a great Degree, etc by his family and his living times, on the other hand to emphasize that Fromm himself is definitely impelled by the abnormal family and times he lives in to think deeply about the problem of human nature and its value. Secondly, I analyze the process that Fromm's theory of human nature achieves, which indicates that it is in the examination on the antinomy of German arbitrary autarchy and American liberalist democracy that Fromm gets his conclusion on human nature. In Fromm's eye, both of the afore mentioned nations' values are neither real nor normal. Just for this reason, Fromm decides to search for a kind of new values. Thirdly, I analyze the theoretical origin of Fromm's theory of human nature. Actually, Fromm is indebted his theory much to ideas of [Karl Marx](#)<sup>2</sup>, [Sigmund Freud](#)<sup>3</sup>, [Johann Bachofen](#)<sup>4</sup> and Buddhism<sup>5</sup>, especially the sect of Zen. From Chapter Two to Chapter Four, I focus my research on the content of Fromm's theory of human nature.– In the second chapter, I introduce the fundamental theory of Fromm's concept of human nature in his own theoretical environment, presenting his understanding on human nature in the macrocosmic perspective which is being a multilayer unity of conflicts. The fundamental theory of Fromm's concept of human nature entails the understanding of human nature as man's intrinsic contradiction, man's desire for solving and relieving from the contradiction, the different ways of meeting man's needs, and the potentiality of human good and evil. I also believe that the main idea of the fundamental theory of human nature is that the good potentiality of human nature is the basis for man and his rebuilding of social value. Only in this sense, can we achieve the transcendence to the other two kinds of theory of human nature which are aforementioned. I have to repeat that Chapter Two is both about the basis of Fromm's theory of human nature and definitely the heart of this thesis.– In the third chapter, I explore the theory of human character which is a part of Fromm's theory of human nature from the perspective of relation of human beings and the world. I also make a research on the function of the theory of human character and its structure, which is special for exploring the real state of human nature. Therefore, Chapter Three is a further exhibition of the fundamental theory of Fromm's concept of human nature. Since I pay much attention to the research of human nature in the macrocosmic perspective in the former chapter, I turn to research human nature and its transition in the dynamic development of social history in this chapter. In the structure of human character, we find out the historicity, sociality and changeability of human nature. The foundation of human character is the relationship of human beings and the external world. In Fromm's

---

<sup>2</sup> Karl Marx (1818 – 1883), German philosopher, economist, historian, sociologist, political theorist, journalist, and socialist revolutionary.

<sup>3</sup> Sigmund Freud (1856 – 1939), Austrian neurologist and founder of the psychoanalysis.

<sup>4</sup> Johan Jakob Bachofen (1815 – 1887), Swiss legal historian, philologist, and anthropologist.

<sup>5</sup> Psychoanalysis and Zen Buddhism, in: D. T. Suzuki and E. Fromm: Zen Buddhism and Psychoanalysis, New York (Harper and Row) 1960, Seite 77 – 141.

theory, the relation of human beings and the external world is embodied in the relation of character structure and social structure, in detail, it is about the adaption and counterwork of character structure to social structure and about the impact that social structure has on character structure. In this chapter, I classify different character preference and relations of character structure to social structure both in theory and in reality, among which two types of character preference (viz. productive character and unproductive character) and five types of social character are stressed. Fromm analyzes especially the function of unproductive character like a bomb and productive character like a gum, which indicates his critique on contemporary society and pursuit of a healthy human character.– In the fourth chapter, I put my eyeshot on the phenomena of alienation<sup>6</sup> in both production and consumption of capitalist society in the twentieth century, which in the final sense caused the alienation of human nature. Especially, I believe that the abnormal social state and relation of man with the world violates man's development and self-realization. After that, I analyze Fromm's project for curing the abnormal society, that is, humanist socialism<sup>7</sup>. Further, I repeat Fromm's proposal for achieving a healthy society which is to reconstruct a society integrally. I also give prominence to Fromm's pursuit of ideal society and human character in the end of this chapter.– In the fifth chapter, I do a further research on Fromm's extending and enriching on Marx's theory on human nature. In this thesis, some systematic research on Fromm's theory of human nature is presented, which I believe is somewhat advanced in field of Chinese academy, for I use an extraordinary way to reassure the connotation and extension of Fromm's theory of human nature, to present and evaluate Fromm's viewpoint. I hope my thesis will make some contribution to impel the discussion on the contemporary significance of Marxist philosophy, to solve the key problems in the research of human nature in Chinese academy, to push the recognition of scientific concept of development which is based on the development of human beings and to supply people in contemporary society with some inspiration on recognize and choose a correct mode of subsistence. [Footnotes, Hyperlinks: M.Z.]

## Contents

Chinese abstract 4–8

Introduction 8–9

1 Research context 9–14

2 Research purpose 14–15

3 Research approach 15–19

Chapter 1 Background of Fromm's theory of human nature 19–38

1.1 Family tradition and time context 19–26

1.1.1 Family tradition: beyond loneliness and the desire for peace 20–22

1.1.2 Time context: the two world wars 22–26

1.2 "Public authority" and "anonymous authority": the influence of two contrasting life worlds 27–29

1.2.1 Experience of school education and academic research 27–28

1.2.2 Two extreme experiences of values 28–29

1.3 The theoretical origins of Fromm's theory of human nature 29–38

1.3.1 The Jewish prophets 30–31

1.3.2 Karl Marx 31–32

1.3.3 Freud 32–34

1.3.4 Bachofen 34–35

1.3.5 Buddhism, Zen 35–38

Chapter 2 Human Nature: "The Laws of Man's Survival in Society"—the fundamentals

---

<sup>6</sup> Erich Fromm: *Mental Health in the Modern World* (1953), Lecture transcripts, Jan. 26, 1953, Jan. 28, 1953, Feb. 2, 1953, Feb. 4, 1953, New School for Social Research, New York; id.: *The Sane Society*, Chapter 5d2, 5e; id.: *Marx's Concept of Man*, Chapter 5.

<sup>7</sup> Id.: *Escape from Freedom*, New York (Farrar and Rinehart) 1941. Erich Fromm: *The Fear of Freedom*, London (Kegan Paul) 1942, Chapter 7; id.: *The Sane Society*, Chapter 8; id.: *Let Man Prevail – A Socialist Manifesto and Program*, New York (The Call Association) 1960; id.: *The Revolution of Hope*, Chapters 5, 6; id.: *To Have Or to Be?* (*World Perspectives* Vol. 50, planned and edited by Ruth Nanda Anshen), New York (Harper and Row) 1976, chapters 8, 9.

- of Fromm's theory of human nature 39–69
  - 2.1 Image of man beyond bipolar opposites 39–42
    - 2.1.1 The absolutist a priori metaphysical view of human nature 39–40
    - 2.1.2 The relativistic view of human nature 40–41
    - 2.1.3 Fromm's transcendence of the two extreme views of human nature 41–42
  - 2.2 Human nature is the paradoxical nature of human existence 42–50
    - 2.2.1 The original existential situation of man 44–46
    - 2.2.2 The unsolvable existential contradictions 46–49
    - 2.2.3 The historical contradictions that can be solved 49–50
  - 2.3 The contradictions of human nature and the needs of human nature 50–57
    - 2.3.1 The need for relationship – relationality and narcissism 52–53
    - 2.3.2 The need for transcendence – creativity and destructiveness 53
    - 2.3.3 The need to find one's own roots – charity and incest 53–54
    - 2.3.4 The need for identity – individuality and group coherence 54–55
    - 2.3.5 The need for orientation and devotion – rationality and irrationality 55–57
  - 2.4 The ambivalence of human nature and human values 57–69
    - 2.4.1 Creativity 58–61
    - 2.4.2 Rationality 61–63
    - 2.4.3 Love 63–69
- Chapter 3 The realistic form of human nature and the vision of productive character–Fromm's theory of character structure of man 69–96
- 3.1 Character structure: alternative forms of human instinct and need satisfaction 69–77
    - 3.1.1 Character as a dynamic concept: internalizing the dynamics of needs 71–72
    - 3.1.2 The basis of character: the relationship between man and the world 72–74
    - 3.1.3 The function of character: the basis for acting, thinking, and adapting to society 74–77
  - 3.2 Character orientations and social character 77–86
    - 3.2.1 The theoretical "ideal type" 77–82
    - 3.2.2 Mixed character orientations in reality 82–86
  - 3.3 Productive orientations: the ideal personality 86–96
    - 3.3.1 The person with productive orientations: productivity 87–88
    - 3.3.2 The productive orientation: love and reason 88–90
    - 3.3.3 The social character: the dual role of "bonding agent" and "explosive" 90–95
- Chapter 4: Healthy society and the healthy Human 96–134
- 4.1 The Loss of humanity in the sick society – Fromm's critique of modern society 96–111
    - 4.1.1 Problems of 19th century capitalism: competition, exploitation and unequal distribution 97–98
    - 4.1.2 The changes in the 20th century: material prosperity, political freedom, psychological pathology 98–100
    - 4.1.3 The characteristics of modern society: quantification and abstraction 100–102
    - 4.1.4 The central principles of modern society: the principle of organization and the principle of efficiency 102–103
    - 4.1.5 The alienation of man in a sick society: the state of war and the state of the of the robot 103 111
  - 4.2 The "diagnosis" and treatment of sick societies: three different treatment options 111–114
    - 4.2.1 The totalitarian solution: idolatry 112
    - 4.2.2 The supercapitalist solution: incentive management and profit sharing 112–113
    - 4.2.3 The socialist program: beyond the totalitarian and supercapitalist programs 113–114
  - 4.3 Humanistic socialism: the healthy society 114–119
    - 4.3.1 Improving the standards for a healthy society 114–116
    - 4.3.2 Improving the characteristics of a healthy society 116–119
  - 4.4 The path to a healthy society: towards holistic social change 119–134
    - 4.4.1 Economic change: productive democracy and division of labor 121–124
    - 4.4.2 Political change: building a participatory democracy 124–126
    - 4.4.3 Cultural change: the free and whole person 126–134
- Chapter 5 Fromm's theory of human nature and Marx's ideas about human nature 134–146
- 5.1 Fromm's theory of human nature enriches and extends Marx's idea of human nature 135–139
    - 5.1.1 Marx's conception of the relationship between the nature of the human species and labor

135–137

- 5.1.2 The idea of the creative potential of man in Fromm's theory of human nature 137–139
- 5.2 Fromm's theory of human nature enriches and extends Marx's theory of alienation and human liberation 139–146
  - 5.2.1 Marx's theory of alienation and the idea of human emancipation 139–141
  - 5.2.2 The social critique and the new social vision in Fromm's theory of human nature 141–146

Conclusion 146–153

Bibliography 153–164

Scientific publications during the doctoral studies 164–165

Chinese abstract 165–168

English abstract 168–172

Deutsche Übersetzung (www.DeepL/Translator, free version, 8/2022 / M.Z.)

In dieser Arbeit beschäftige ich mich mit der Theorie der menschlichen Natur des herausragenden amerikanischen Psychoanalytikers, Philosophen und Soziologen Erich Fromm<sup>8</sup>. In seinem ganzen Denken geht es Fromm um den Menschen. Sein Hauptaugenmerk liegt auf der Erforschung der Gesetze, die das individuelle und das gesellschaftliche Leben regeln, also der Gesetzmäßigkeiten, denen der in der Gesellschaft lebende Mensch unterliegt. Folglich gelangt Fromm zu seinem Verständnis des wervollen Tropismus des Menschen, der für Fromm die theoretische Grundlage für die Untersuchung und Analyse der sozialen Realität darstellt und sein Ideal für den menschlichen Charakter und die Gesellschaft zum Ausdruck bringt. Nach Fromms Vorstellung ist die menschliche Natur ein Konzept, das sich direkt auf die Lebensumstände des Menschen und auch auf den menschlichen Charakter bezieht. In diesem Sinne zeigt uns die menschliche Natur ihr wahres Gesicht nur, wenn wir sie in der Wechselbeziehung zwischen den Lebensumständen des Menschen und der realen Gesellschaft untersuchen. Dies ist auch der Schlüssel zum Verständnis der Fromm'schen Theorie der menschlichen Natur. Aus diesem Grund untersuche ich in dieser Arbeit den Kern dieser Theorie von Fromm und unterscheide aus der Sicht der Makroebene den spezifischen von dem allgemeinen Begriff der menschlichen Natur, die in der Dissertation als die grundlegende Theorie der menschlichen Natur bezeichnet wird, während der allgemeine Begriff der menschlichen Natur drei Elemente umfasst: den spezifischen Begriff der menschlichen Natur, die Struktur des menschlichen Charakters als den realen Zustand der menschlichen Natur und die Gesellschaftstheorie. Darüber hinaus wirken sich die beiden letztgenannten Elemente entscheidend auf die menschliche Natur aus. Nachdem ich mich mit Fromms Theorie der menschlichen Natur beschäftigt

---

<sup>8</sup> Erich Fromm: *Gesamtausgabe in 12 Bänden*, herausgegeben von Rainer Funk, Deutscher Taschenbuch Verlag, München 1999, Band II, Psychoanalyse und Ethik (1947), Seite 1 – 157, Kapitel 3 Die Natur des Menschen und sein Charakter, Seite 29 – 77; a) Die Situation des Menschen, Seite 29 – 36; b. Die Persönlichkeit, Seite 36 – 77 [1. Das Temperament, Seite 37 – 39; 2. *Der Charakter*, Seite 39 – 77]; a.a.O.: Band IV, Wege aus einer kranken Gesellschaft (1955), Seite 1 – 254, Kapitel 3 Die Situation des Menschen – Der Schlüssel zur humanistischen Psychoanalyse, Seite 20 – 50; a) Die Situation des Menschen, Seite 20 – 24; b) Die menschlichen Bedürfnisse, die in den Bedingungen seiner Existenz wurzeln, Seite 24 – 50 [1. *Bezogenheit durch Liebe oder Narzißmus*, Seite 25 – 30, 2. *Transzendenz durch Kreativität oder Destruktivität*, Seite 30 – 31, 3. *Verwurzelung durch Brüderlichkeit oder Inzest*, Seite 31 – 46, 4. *Identitätserleben durch Individualität oder Herdenkonformität*, Seite 46 – 48, 5. *Suche nach einem Rahmen der Orientierung und nach einem Objekt der Hingabe durch Vernunft oder durch Irrationalität*, Seite 48 – 50; a.a.O.: Band V, Das Menschenbild bei Marx (1961), Seite 335 – 393, Kapitel 4 Die Natur des Menschen, Seite 356 – 367; a.a.O.: Band IX, Jenseits der Illusionen. Die Bedeutung von Marx und Freud (1962), Seite 37 – 157, Kapitel 3 Die Auffassung vom Menschen und seiner Natur, Seite 55 – 58, Kapitel 4 Die menschliche Evolution, Seite 59 – 61; a.a.O.: Band IV, Die Revolution der Hoffnung. Für eine Humanisierung der Technik (1968), Seite 255 – 377, Kapitel 4: Was heißt es, menschlich zu sein?, Seite 302 – 329; a.a.O.: Band VII: Anatomie der menschlichen Destruktivität (1973), Seite 1 – 398, Kapitel 10 Die böartige Aggression: Prämissen, Seite 196 – 242 [Die Natur des Menschen, Seite 197 – 207. Die existentiellen Bedürfnisse des Menschen und die verschiedenen in seinem Charakter verwurzelten Leidenschaften, Seite 207 – 229, *Rahmen der Orientierung und Objekt der Hingabe*, Seite 207 – 209, *Verwurzelung*, Seite 209 – 210, *Einheitserleben*, Seite 210 – 212, *Wirkmächtigkeit*, Seite 212 – 214, *Erregung und Stimulation*, Seite 214 – 219]; a.a.O.: Band IX: Einleitung zu E. Fromm und R. Xirau "The Nature of Man" (1968), Seite 375 – 391 [387 – 389]

habe, kann ich den Kern dieser Theorie besser verstehen und erläutern, dass die Menschen ihre eigene Erlösung erarbeiten und sich zu einem Körper zusammenschließen können. Dies ist die theoretische Logik meiner Arbeit, die sich im Wesentlichen mit der Erforschung der genannten Aspekte der Fromm'schen Theorie der menschlichen Natur befasst. Darüber hinaus ist es mein Ziel, erstens den humanistischen Geist aufzuzeigen, den Fromm mit seiner Sorge um die Existenz und die Potenzialität des Menschen erkennen lässt; zweitens die Transzendenz, die Fromm in seiner Theorie erreicht [...]; drittens die besondere theoretische Suche und Sichtweise, die Fromm zur gegenwärtigen Gesellschaftskritik und zu den Werten vorschlägt. Die Arbeit ist in fünf Kapitel gegliedert.

Im ersten Kapitel untersuche ich den Hintergrund der Fromm'schen Theorie der menschlichen Natur. Um etwas Wertvolles und Sinnvolles zu erhalten, schenke ich der Beziehung zwischen Fromms Theorie und ihrem Hintergrund große Aufmerksamkeit. Erstens analysiere ich Fromms Familie und die Zeit, in der er lebt, was einerseits darauf abzielt, zu erklären, dass ein Mensch in hohem Maße von seiner Familie und seiner Lebenszeit beeinflusst werden kann, und andererseits zu betonen, dass Fromm selbst definitiv durch die abnormale Familie und die Zeit, in der er lebt, dazu getrieben wird, tief über das Problem der menschlichen Natur und ihren Wert nachzudenken. Zweitens analysiere ich den Prozess, den Fromms Theorie der menschlichen Natur durchläuft, was darauf hindeutet, dass Fromm in der Untersuchung der Antinomie der deutschen Willkürautarkie und der amerikanischen liberalistischen Demokratie zu seiner Schlussfolgerung über die menschliche Natur gelangt. In Fromms Augen sind die Werte der beiden genannten Nationen weder real noch normal. Genau aus diesem Grund beschließt Fromm, nach einer Art neuer Werte zu suchen. Drittens analysiere ich den theoretischen Ursprung der Fromm'schen Theorie der menschlichen Natur. Tatsächlich verdankt Fromm seine Theorie den Ideen von [Karl Marx](#), [Sigmund Freud](#), [Johann Bachofen](#)<sup>9</sup> und dem Buddhismus<sup>10</sup>, insbesondere des Zen. – Im zweiten Kapitel stelle ich die grundlegende Theorie in Fromms Konzept der menschlichen Natur in seinem eigenen theoretischen Umfeld vor und präsentiere sein Verständnis der menschlichen Natur in der makrokosmischen Perspektive, die eine vielschichtige Einheit von Konflikten ist. Die grundlegende Theorie des Konzepts der menschlichen Natur von Fromm beinhaltet das Verständnis der menschlichen Natur als den dem Menschen innewohnenden Widerspruch, den Wunsch des Menschen nach Lösung und Entlastung von diesem Widerspruch, die verschiedenen Arten der Befriedigung der Bedürfnisse des Menschen und die Potenzialität des menschlichen Guten und Bösen. Ich glaube auch, dass der Hauptgedanke der grundlegenden Theorie der menschlichen Natur darin besteht, dass die gute Potenzialität der menschlichen Natur die Grundlage für den Menschen und seine Wiederherstellung des sozialen Wertes ist. Nur in diesem Sinne können wir die Transzendenz zu den beiden anderen Arten von Theorien über die menschliche Natur erreichen, die bereits erwähnt wurden. – Im dritten Kapitel untersuche ich die Theorie des menschlichen Charakters, die ein Teil der Fromm'schen Theorie der menschlichen Natur ist, aus der Perspektive der Beziehung zwischen dem Menschen und der Welt. Ich untersuche auch die Funktion der Theorie des menschlichen Charakters und ihre Struktur, die für die Erforschung des realen Zustands der menschlichen Natur besonders wichtig ist. Das dritte Kapitel ist daher eine weitere Darstellung der grundlegenden Theorie von Fromms Konzept der menschlichen Natur. Nachdem ich im ersten Kapitel der Erforschung der menschlichen Natur in der makrokosmischen Perspektive viel Aufmerksamkeit gewidmet habe, wende ich mich in diesem Kapitel der Erforschung der menschlichen Natur und ihres Übergangs in der dynamischen Entwicklung der Sozialgeschichte zu. In der Struktur des menschlichen Charakters finden wir die Geschichtlichkeit, die Sozialität und die Wandelbarkeit der menschlichen Natur heraus. Die Grundlage des menschlichen Charakters ist die Beziehung zwischen dem Menschen und der Außenwelt. In Fromms Theorie wird das Verhältnis von Mensch und Außenwelt durch das Verhältnis von Charakterstruktur und Gesellschaftsstruktur verkörpert, im Einzelnen geht es um die Anpassung und Rückwirkung der Charakterstruktur auf die Gesellschaftsstruktur und um den Einfluss der Gesellschaftsstruktur auf die Charakterstruktur. In diesem Kapitel klassifiziere ich verschiedene Charakterpräferenzen und Beziehungen der Charakterstruktur zur Gesellschaftsstruktur in der Theorie und Praxis, wobei zwei Typen von Charakterpräferenzen (der produktive Charakter und der unproduktive Charakter) und fünf Sozialcharaktertypen hervorgehoben werden. Fromm analysiert insbesondere die Funktion des unpro-

---

<sup>9</sup> Johann Jakob Bachofen: *Das Mutterrecht. Eine Untersuchung über die Gynaiokratie der alten Welt nach ihrer religiösen und rechtlichen Natur*, Stuttgart (Verlag von Kraiss & Hoffman) 1861. ([Archive.org](#))

<sup>10</sup> Erich Fromm, a.a.O.: Band VI, Psychoanalyse und Zen-Budhismus (1960), Seite 301 – 358, Kapitel 6 Aufhebung der Verdrängung und Erleuchtung, Seite 341 – 356.

duktiven Charakters, die wie ein Sprengstoff wirkt und des produktiven Charakters, die wie ein Bindemittel agiert, wodurch seine Kritik an der heutigen Gesellschaft und das Streben nach einem gesunden menschlichen Charakter zum Ausdruck kommt.– Im vierten Kapitel richte ich meinen Blick auf die Phänomene der Entfremdung<sup>11</sup> sowohl in der Produktion als auch im Konsum der kapitalistischen Gesellschaft des 20. Jahrhunderts, die letztlich die Entfremdung der menschlichen Natur verursacht haben. Insbesondere bin ich der Meinung, dass der anormale gesellschaftliche Zustand und die Beziehung des Menschen zur Welt die Entwicklung und Selbstverwirklichung des Menschen verletzen. Danach analysiere ich Fromms Projekt zur Heilung der anormalen Gesellschaft, d. h. den humanistischen Sozialismus<sup>12</sup>. Des Weiteren wiederhole ich Fromms Vorschlag zum Erreichen einer gesunden Gesellschaft, der darin besteht, eine Gesellschaft ganzheitlich neu aufzubauen.– Im fünften Kapitel führe ich eine weitere Untersuchung über Fromms Erweiterung und Bereicherung der Marx'schen Theorie über die menschliche Natur durch. In dieser Arbeit wird eine systematische Forschung über Fromms Theorie der menschlichen Natur vorgestellt, die meiner Meinung nach auf dem Gebiet der chinesischen Forschung etwas fortgeschritten ist, denn ich verwende eine außergewöhnliche Art und Weise, um den Begriff und die Erweiterung der Fromm'schen Theorie der menschlichen Natur zu bekräftigen, um Fromms Sichtweise darzustellen und zu bewerten. Ich hoffe, dass meine Arbeit dazu beiträgt, die Diskussion über die gegenwärtige Bedeutung der marxistischen Philosophie voranzutreiben, die Schlüsselprobleme bei der Erforschung der menschlichen Natur in der chinesischen Akademikergemeinde zu lösen, die Anerkennung des wissenschaftlichen Entwicklungskonzepts, das auf der Entwicklung des Menschen beruht, voranzutreiben und den Menschen in dieser Gesellschaft einige Anregungen zu geben, wie sie eine richtige Lebensweise erkennen und wählen können. [Fußnoten, Hyperlinks: M.Z.]

## Inhalt

### Chinesische Kurzfassung 4–8

#### Einführung 8–9

##### 1 Forschungskontext 9–14

##### 2 Forschungszweck 14–15

##### 3 Forschungsansatz 15–19

### Kapitel 1 Hintergrund der Fromm'schen Theorie der menschlichen Natur 19–38

#### 1.1 Die Familientradition und Zeitkontext 19–26

##### 1.1.1 Familientradition: jenseits von Einsamkeit und dem Wunsch nach Frieden 20–22

##### 1.1.2 Zeitkontext: die beiden Weltkriege 22–26

---

<sup>11</sup> A.a.O.: Band XI: Die Pathologie der Normalität des heutigen Menschen (1953), Seite 211 – 263, Kapitel 3 Die Entfremdung als Krankheit des Menschen von heute, Seite 239 – 256 a) Der Prozeß der Abstraktion und die Entfremdung von Dingen, Seite 239 – 242; b) Entfremdung in der Wahrnehmung von Menschen, Seite 242 – 243; Entfremdung in der Sprache, Seite 244 – 246; d) Entfremdung des Fühlens in der Sentimentalität, Seite 246 – 248; e) Das Bezogensein auf die Welt als Ausdruck psychischer Gesundheit, Seite 248 – 249; f) Entfremdung und Langeweile als Ausdruck psychischer Krankheit, Seite 249 – 250; g) Entfremdung in der Politik, Seite 250 – 252; h) Entfremdung des Denkens und der Wissenschaft, Seite 252 – 255; i) Entfremdung in der Liebe, Seite 255 – 156; a.a.O.: Band IV, Wege aus einer kranken Gesellschaft, Kapitel 5 Der Mensch in der kapitalistischen Gesellschaft, Seite 59 – 147; d) Die charakterologischen Veränderungen in der Gesellschaft des 20. Jahrhunderts, Seite 81 – 131, 1. Quantifizierung und Abstraktion, Seite 81 – 88; 2. Entfremdung, Seite 88 – 109; e) Entfremdung und seelische Gesundheit, Seite 136 – 147; a.a.O.: Band V, Das Menschenbild bei Marx, Kapitel 5 Die Entfremdung, Seite 368 – 383.

<sup>12</sup> A.a.O.: Band I, Die Furcht vor der Freiheit (1941), Seite 215 – 392, Kapitel 7 Freiheit und Demokratie, Seite 357 – 392, a) Die Illusion der Individualität, Seite 357 – 366; b) Freiheit und Spontaneität, Seite 367 – 378; a.a.O.: Band IV, Wege aus einer kranken Gesellschaft, Kapitel 7 Verschiedene Lösungsversuche, Seite 164 – 188. Kapitel 8: Der kommunitäre Sozialismus als Weg zu einer gesunden Gesellschaft, Seite 189 – 246, a.a.O.: Band V, Den Vorrang hat der Mensch. Ein sozialistisches Manifest und Programm (1960), Seite 19 – 41; a.a.O.: Band IV, Die Revolution der Hoffnung, Seite 255 – 377; Kapitel 5 Schritte zur Humanisierung der technologischen Gesellschaft, Seite 330 – 364; Kapitel 6 Können wir es schaffen?, Seite 365 – 377; a.a.O.: Band II, Haben oder Sein. Die seelischen Grundlagen einer neuen Gesellschaft (1976), Seite 269 – 414, Dritter Teil: Der neue Mensch und die neue Gesellschaft, Seite 363 – 414, Kapitel 8 Voraussetzungen für den Wandel des Menschen und Wesensmerkmale des neuen Menschen, Seite 389 – 392, Kapitel 9 Wesensmerkmale der neuen Gesellschaft, Seite 393 – 414.



- 1.2 "Öffentliche Autorität" und "anonyme Autorität": der Einfluss von zwei gegensätzlichen Lebenswelten 27–29
  - 1.2.1 Erfahrung der Schulbildung und der akademischen Forschung 27–28
  - 1.2.2 Zwei extreme Werterfahrungen 28–29
- 1.3 Die theoretischen Ursprünge der Fromm'schen Theorie der menschlichen Natur 29–38
  - 1.3.1 Die jüdischen Propheten 30–31
  - 1.3.2 Karl Marx 31–32
  - 1.3.3 Freud 32–34
  - 1.3.4 Bachofen 34–35
  - 1.3.5 Buddhismus, Zen 35–38

## Kapitel 2 Die menschliche Natur: "Die Gesetze des Überlebens des Menschen in der Gesellschaft"–Die Grundlagen der Theorie der menschlichen Natur von Fromm 39–69

- 2.1 Menschenbild jenseits bipolarer Gegensätze 39–42
  - 2.1.1 Die absolutistische a priori metaphysische Sicht der menschlichen Natur 39–40
  - 2.1.2 Die relativistische Sicht der menschlichen Natur 40–41
  - 2.1.3 Fromms Transzendenz der beiden extremen Ansichten über die menschliche Natur 41–42
- 2.2 Die menschliche Natur ist die paradoxe Natur der menschlichen Existenz 42–50
  - 2.2.1 Die ursprüngliche existenzielle Situation des Menschen 44–46
  - 2.2.2 Die unlösbaren existenziellen Widersprüche 46–49
  - 2.2.3 Die historischen Widersprüche, die gelöst werden können 49–50
- 2.3 Die Widersprüchlichkeit der menschlichen Natur und die Bedürfnisse der menschlichen Natur 50–57
  - 2.3.1 Das Bedürfnis nach Beziehung – Relationalität und Narzissmus 52–53
  - 2.3.2 Das Bedürfnis nach Transzendenz – Kreativität und Destruktivität 53
  - 2.3.3 Das Bedürfnis, die eigenen Wurzeln zu finden – Nächstenliebe und Inzest 53–54
  - 2.3.4 Das Bedürfnis nach Identität–Individualität und Gruppenkohärenz 54–55
  - 2.3.5 Das Bedürfnis nach Orientierung und Hingabe – Rationalität und Irrationalität 55–57
- 2.4 Die Ambivalenz der menschlichen Natur und der menschlichen Werte 57–69
  - 2.4.1 Kreativität 58–61
  - 2.4.2 Rationalität 61–63
  - 2.4.3 Liebe 63–69

## Kapitel 3 Die realistische Form der menschlichen Natur und die Vision des produktiven Charakters–Fromms Theorie Charakterstruktur des Menschen 69–96

- 3.1 Charakterstruktur: alternative Formen des menschlichen Instinkts und der Bedürfnisbefriedigung 69–77
  - 3.1.1 Der Charakter als dynamisches Konzept: die Verinnerlichung der Dynamik der Bedürfnisse 71–72
  - 3.1.2 Die Grundlage des Charakters: die Beziehung zwischen dem Menschen und der Welt 72–74
  - 3.1.3 Funktion des Charakters: die Grundlage für das Handeln, das Denken und die Anpassung an die Gesellschaft 74–77
- 3.2 Charakterorientierungen und Sozialcharakter 77–86
  - 3.2.1 Der theoretische "Idealtyp" 77–82
  - 3.2.2 Gemischte Charakterorientierungen in der Realität 82–86
- 3.3 Produktive Orientierungen: die ideale Persönlichkeit 86–96
  - 3.3.1 Die Person mit produktiven Orientierungen: Produktivität 87–88
  - 3.3.2 Die produktive Orientierung: Liebe und Vernunft 88–90
  - 3.3.3 Der Sozialcharakter: die doppelte Rolle von "Bindemittel" und "Sprengstoff" 90–95

## Kapitel 4: Die gesunde Gesellschaft und der gesunde Mensch 96–134

- 4.1 Der Verlust an Menschlichkeit in der kranken Gesellschaft–Fromms Kritik der modernen Gesellschaft 96–111
  - 4.1.1 Probleme des Kapitalismus des 19. Jahrhunderts: Wettbewerb, Ausbeutung und ungleiche Verteilung 97–98
  - 4.1.2 Die Veränderungen im 20. Jahrhundert: materieller Wohlstand, politische Freiheit, psychische Pathologie 98–100
  - 4.1.3 Die Merkmale der modernen Gesellschaft: Quantifizierung und Abstraktion 100–102
  - 4.1.4 Die zentralen Prinzipien der modernen Gesellschaft: das Prinzip der Organisation und das Prinzip der Effizienz 102–103
  - 4.1.5 Die Entfremdung des Menschen in einer kranken Gesellschaft: der Zustand des Krieges und der Zustand des Roboters 103–111
- 4.2 Die "Diagnose" und Behandlung kranker Gesellschaften: drei verschiedene Behandlungsmöglichkeiten 111–114
  - 4.2.1 Die totalitäre Lösung: Götzendienst 112
  - 4.2.2 Die superkapitalistische Lösung: Anreizmanagement und Gewinnbeteiligung 112–113
  - 4.2.3 Das sozialistische Programm: jenseits der totalitären und superkapitalistischen Programme 113–114
- 4.3 Humanistischer Sozialismus: die gesunde Gesellschaft 114–119

- 4.3.1 Verbesserung der Standards für eine gesunde Gesellschaft 114–116
- 4.3.2 Verbesserung der Eigenschaften einer gesunden Gesellschaft 116–119
- 4.4 Der Weg zu einer gesunden Gesellschaft: hin zu einem ganzheitlichen sozialen Wandel 119–134
  - 4.4.1 Wirtschaftlicher Wandel: produktive Demokratie und Arbeitsteilung 121–124
  - 4.4.2 Politischer Wandel: Aufbau einer partizipativen Demokratie 124–126
  - 4.4.3 Kultureller Wandel: der freie und ganze Mensch 126–134
- Kapitel 5 Fromms Theorie der menschlichen Natur und die Ideen von Marx über die menschliche Natur 134–146
  - 5.1 Fromms Theorie der menschlichen Natur bereichert und erweitert Marx' Vorstellung von der Natur des Menschen 135–139
    - 5.1.1 Die Marx'sche Vorstellung von der Beziehung zwischen der Natur der menschlichen Gattung und der Arbeit 135–137
    - 5.1.2 Die Idee des schöpferischen Potenzials des Menschen in der Fromm'schen Theorie der menschlichen Natur 137–139
  - 5.2 Fromms Theorie der menschlichen Natur bereichert und erweitert die Marx'sche Theorie der Entfremdung und der menschlichen Befreiung 139–146
    - 5.2.1 Marx'sche Theorie der Entfremdung und die Idee der menschlichen Emanzipation 139–141
    - 5.2.2 Die Sozialkritik und die neue soziale Vision in Fromms Theorie der menschlichen Natur 141–146
- Schlussfolgerung 146–153
- Literaturverzeichnis 153–164
- Wissenschaftliche Publikationen während des Promotionsstudiums 164–165
- Chinesische Zusammenfassung 165–168
- Englische Kurzfassung 168–172

Zur Ergänzung des Beitrags durch Fußnoten und Hyperlinks wurde unter anderem das Internetlexikon Wikipedia verwendet. Den Autorinnen und Autoren sei Dank für ihre sorgfältige und hilfreiche Arbeit. Diese lexikalischen Angaben dienen einem ersten Überblick. Für detailliertere Informationen wird auf die Spezialliteratur verwiesen. [M.Z.]